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a r m a n m e l i . i r روایتمعاونحقوقیرئیسجمهور
ازدیداربارئیسجمهورمنتخب

به رئیسی گفتم چه اتفاقاتی 
افتاده است

معاونپارلمانیرئیسجمهور:
 مردم را دلسرد  و نا  امید نکنیم
نمایندگانقبلازرسانهایکردن،

موضوعاترابگویند

گفت و گــــو
علینجفیتوانادرگفتوگوبا»آرمانملی«:

با تفکیک جرائم سیاسی و امنیتی برخورد 
مناسب تری با دگراندیشان سیاسی شود

مخالفت،جرمامنیتینیست 
منتقدان،مخالفامنیتکشورنیستند 

معاون حقوقی رئیس جمهور درباره دیدارش با 
آیت ا... سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور منتخب 
که این روزها از سوی اعضای دولت انجام می شود، 
اظهار داشت: من در دیداری که داشتیم به ایشان 
توضیح دادم که در این دولت در چارچوب اجرای 
قانون اساسی چه اتفاقاتی افتاده است و چه هشدارها 
و گزارش هایی نوشته شده و چه لوایحی برای قانون 
به ویژه فصل سوم قانون تنظیم، طراحی، ارائه شده 
است که باید پیگیری شود. لعیا جنیدی گفت:  به 
ایشان توضیح دادم در دعاوی مهم حفاظت از انفال 
اموال عمومی، جنگل ها، دریاها، دریاچه ها و تالاب ها  
چه خدماتی انجام شده و چه کارهایی صورت گرفته 
است و از ایشان خواستم حتما به این مطالب توجه 
کنند تا پیگیری شود؛ به ویژه به منابع طبیعی  ما 
و دعاویی که ترک  کردیم  و مشکلاتی که با وقف 
منابع طبیعی ایجاد شده بود، اشاره کردم.  وی 
خاطرنشان کرد: در رابطه با تنقیح قوانین و مقررات 
به ویژه کسب و کار که هیچ وقت در نظام حقوقی ما 
انجام نشده است، ما قوانین و مقررات و مصوباتی در  
هیات وزیران به جز آن تفاهم نامه ای که با مجلس 
نوشتیم، پیش می بریم. جنیدی تاکید کرد: در تنقیح 
مقررات به طور مثال آمدیم حوزه کسب و کار را مقدم 
کردیم. وی افزود: تنقیح مقررات راه آهن، حوزه 
سرمایه گذاری خارجی، مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
بنگاه های کوچک و متوسط، بیمه و مالیات که ۱۱۵ 
الی ۱۲۰ سال یعنی از ابتدای مشروطه که شکل 
کابینه و تصویب مقررات را داشتیم که انجام نشده 
بود و این کار را صورت دادیم و برای  ایشان هم بسیار 
جالب بود که چنین کار بزرگی اتفاق افتاده است و من 
تاکید کردم این کارها ادامه پیدا کند. معاون حقوقی 
رئیس جمهور بیان کرد: در خصوص دعاوی بین المللی 
و پرونده هایی در این محافل داریم؛ مانند همین 
پرونده ای که در دادگاه دادگستری بین المللی علیه 
آمریکا داریم، برای شان توضیح دادم که از چارچوب 
حقوقی رفتیم و در معاهدات درآوردیم مطالبات 
ایران به صورت قضایی پیگیری شده است. همچنین 
در رابطه با سلاح های شیمیایی و استفاده از آن ها و 
مسائل مربوط به جنگ گفته شد که ما چارچوب هایی 
درآوردیم که آن ها را هم باید مورد توجه قرار دهند. 
وی ادامه داد: همین طور درباره بسیاری دعاوی 
تجاری بین المللی با شرکت های بزرگ خارجی 
مطالبی گفته شد و به ایشان توجه دادم که شورای 
نظارت بر دعاوی بین المللی را برخلاف گذشته مجدد 
در معاونت حقوقی به راه انداختیم و به طور منظم 
جلسات شورا را تشکیل می دهیم و باید گفت مطالب 
روزآمد شده است و تمام این ها به آقای رئیسی توضیح 
داده شد. جنیدی در پاسخ  به این سوال که آیا از سوی 
رئیس جمهور منتخب به شما برای حضور در کابینه 
پیشنهادی شده است، گفت: اجازه دهید در رابطه با 

این مسائل صحبت نکنیم.

 معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: این گونه نیست 
که فقط به دستگاه اجرایی، نظارت داشته باشد، بلکه 
براساس صلاحیتی که قانون اساسی به کمیسیون اصل 
9۰ داده، شکایت از طرز کار سه قوه در راستای وظایف 
این کمیسیون محسوب می شود. حسینعلی امیری در 
رابطه با هجمه ها و اتهامات اخیر مجلس به دولت، گفت: 
کمیسیون اصل 9۰ یک نهاد نظارتی است و این گونه 
نیست که فقط به دستگاه اجرایی نظارت داشته باشد 
بلکه براساس صلاحیتی که قانون اساسی به کمیسیون 
اصل نود داده است، شکایت از طرز کار سه قوه  در 
راستای وظایف این کمیسیون محسوب می شود؛ 
بنابراین کمیسیون اصل 9۰ می تواند بر امورات مجلس، 
قوه قضائیه و دولت  نظارت کند و چنانچه شکایتی از 
طرز کاری می شود، رسیدگی لازم را انجام دهد. او ادامه 
داد: رئیس کمیسیون اصل 9۰ در خصوص موضوعات 
مرتبط به دولت مکاتباتی را با بنده دارد و در موعدهای 
قانونی پاسخ لازم را به ایشان می دهیم. مواردی بود که 
نمایندگان محترم یا کمیسیون ها درخواست اعمال 
ماده ۲34 قانون آئین نامه داخلی مجلس را کردند که به 
صحن مجلس  آمد و  متاسفانه به نماینده دولت اجازه 
صحبت داده نشد و یک طرفه به رای گذاشتند و تصویب 
کردند و برای قوه قضائیه ارسال شد. پیش بینی من این 
است که همین چند گزارشی که در مجلس مطرح شد و 
اجازه دفاع هم به نماینده دولت داده نشد طبق سابقه ای 
که از قضات شریفی در دستگاه قضایی داریم تردید 
ندارم که اینها را دستگاه قضایی منع پیگیرد برای شان 
صادر می کند.  حسینعلی امیری بیان کرد: طبق آنچه 
که در قانون اساسی آمده و دوره ریاست جمهوری 
را چهارساله قید کرده است دولت تا ۱۲/۵/۱4۰۰ 
صلاحیت اداره قوه مجریه را دارد و تاکید آقای رئیس 
جمهور این است که نباید هیچ کاری تعطیل شود و تا 
لحظه آخر، اعضای دولت به وظیفه خودشان پایبند 
باشند و به وظایف شان عمل کنند. او در ادامه در واکنش 
به اظهارنظر برخی نمایندگان مبنی بر اینکه پروژه هایی 
که دولت افتتاح می کند هزینه سازی برای دولت 
سیزدهم است، گفت: پروژه هایی که درحال افتتاح است 
پروژه های  کارشناسی شده ای است و معطل کردن آنها 
معطل کردن صنایع کشور است و به کشور خسارت وارد 
می کند، اخیرا یکی از نمایندگان تذکری را مطرح کرده 
بود که طی مکاتبه ای از او خواستم اگر اسنادی یا لیستی 
دارد، برای من ارسال کند که تاکنون هم پاسخی راجع 
به آن نامه به من داده نشده است. حسینعلی امیری 
مطرح کرد: باید با مسائل منصفانه و عادلانه برخورد 
کنیم. کشور متعلق به همه ماست، فرقی نمی کند دولت 
دوازدهم یا دولت سیزدهم بر سر کار باشد. دولت ها 
تعلق به نظام جمهوری اسلامی دارند. خواهش من این 
است نمایندگانی که در موضوعی برای شان سوالی پیش 
می آید قبل از رسانه ای کردن از خود بنده جویا شوند، 
حتما صادقانه پاسخ آنها را می دهم؛ نباید به گونه ای رفتار 
کنیم که موجبات دلسردی و ناامیدی مردم فراهم شود. 
مهم ترین سرمایه نظام جمهوری اسلامی اعتماد مردم 
است و مردم هم که به نظام تفکیک قوا کاری ندارند. 
مردم به کلیت و یکپارچگی نظام جمهوری اسلامی 
معتقد هستند. آسیب رساندن به هر بخشی موجب 

ریزش سرمایه اجتماعی می شود.

گــــزارش

مــعکوس

آرمانملی-نرگسکارخانهای: حال 
سال هاست که کلماتی چون اقدام علیه امنیت 
ملی یا محاربه و فساد فی الارض به گوش 
ما آشنا شده است و با شنیدن آن ها جرائم 
سنگین و افراد و پرونده هایی که رسانه ای شدند را به خاطر می آوریم. 
جرائمی و افرادی که از میان دو دسته امنیتی یا سیاسی در گروه 
امنیتی قرار می گیرند و یکی از تفاوت های این دسته جرائم نسبت 
به جرائم سیاسی آن است که می توانند توسط حکومت و به صورت 
غیرعلنی مورد بررسی قرار گیرند. چندروز پیش محسنی اژه ای، 
رئیس جدید قوه قضائیه، به گفته سخنگوی این قوه به عنوان یکی 
از نخستین اقدامات خود نگاهی به مجرمان امنیتی داشته تا با 
بررسی لیستی از نام مجرمان، جرم، میزان مجازات و رفتار آن ها در 
دوره تحمل محکومیت افراد شایسته را مورد برخورداری از ارفاقات 
قانونی قرار دهند. غلامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه قضائیه، 
مجرمان امنیتی و غیرامنیتی را در نگاه رئیس قوه قضائیه برابر 
دانست. برای بررسی بیشتر این موضوع چالش برانگیز که برخی 
کارشناسان این حوزه آن را از مسائل و مشکلات مهم روز جامعه و 
قوه قضائیه می دانند آرمان ملی به گفت و گو با علی نجفی توانا، وکیل 

دادگستری، پرداخته است که در ادمه می خوانید.
چرادراینسالخبرهایزیادیازافرادمختلفبا 
جرائممتفاوتمیشنویمدرحالیکهبسیاریازآنها
زیرمجموعهجرائمامنیتیقرارمیگیرند؟مرزایندست

جرائمکجاست؟
متاسفانه در طول سال گذشته با یک نگاه تقنیه انقباضی بسیاری 
از هنجارهایی که می توانست جنبه سیاسی داشته باشند و حتی در 
حالت بسیار شدید، تند و افراطی هم جزئی سیاسی تلقی شود، در 
چارچوب جرائم علیه امنیت داخلی و خارجی آن هم با ادبیات بسیار 
قابل تفسیر و کشاف مورد برخورد قرار گرفت. در نتیجه سال ها با وصف 
داشتن افکار سیاسی در میان روشنفکران یا برخی جناح های فکری، 
آن ها را به عنوان مخالفان علیه امنیت داخلی و خارجی مورد کنش 
قرار دادیم. البته خوشبختانه در چند سال گذشته با تصویب قانون 
جرم سیاسی، گرچه به صورت غیر استاندارد و فاقد معیارهای حقوقی، 
بخش کوچکی از این جرایم را که در واقع نه سیاسی، بلکه اعتقادی 
است به عنوان جرم سیاسی تایید کردیم، اما در اساس، جرائمی مثل 
مخالفت با بخشی یا تمام نظام یا بیان مطالبی که با سیاست های کلی 
نظام در تعارض بود و بسیاری دیگر در چهارچوب عناوین جزایی مانند 

تبلیغ علیه نظام و اقدام علیه آن مورد برخورد قرار گرفته و می گیرد.
اینشیوههایبرخوردبامخالفانراداراینقصو 

نیازمندتغییرمیدانید؟
از زمانی که سعی شد جرم سیاسی تعریف شود و در نزد برخی 
مسئولان این تفکر ایجاد شد که هر نوع مخالفت با نظام یا بخشی 
از نظام، جرائم علیه امنیت نیست. آنانی که امروز نظام را نقد 
می کنند و برخی مسئولان را به چالش می کشند مخالف با امنیت 
کشور نیستند، بلکه در جهت امنیت اقتصادی، اجتماعی، سیاسی 
و فرهنگی مبادرت به بیان دیدگاه های خود می کنند. بستر تصویب 
لایحه جرم سیاسی از زمان آقای خاتمی ایجاد شد، اما در زمان آقای 
لاریجانی این قانون به تصویب رسید. واقعیت این است ما همچنان 
درخصوص مصادیق جرائم علیه امنیت دچار مشکل هستیم. این 
نوع فشارها از یک طرف و چالش های اقتصادی، فرهنگی و مدیریتی 
از طرف دیگر موجب نارضایتی در بخش عظیمی از کشور شده. 
انتخابات اخیر ریاست جمهوری بازتاب چنین واکنشی بود. با توجه 
به اینکه مسئولان کشور در بخش های مختلف در نظام گذشته 
به عنوان مخالفان با نظام در مراجع مورد تعقیب بوده اند و مورد 
واکنش کیفری قرار گرفته اند، به خوبی می دانند که ما نمی توانیم 
یک جامعه را با تک صدایی اداره کنیم. همانطور که دیده شد حتی 
در میان آنانی که خود را طرفدار نظام نشان می دادند، در چگونگی 
برداشت از مسائل، اتخاذ تدابیر و روش اداره کشور اختلاف پیدا 
کردند و این عدم یک صدایی باعث بروز جناح های مختلف شد. از 
ابتدای انقلاب تاکنون نحله های فکری و جریانات فکری مختلفی 
در داخل کشور و نسبت به اداره کشور داشته و داریم. برخی از این ها 
مخالف وضع موجود در جزئیات یا کلیات نظام حاکم هستند. با 
تکیه بر سیاست اعلام شده امام خمینی )ره(، رهبر معظم انقلاب 
و با توجه به مفاد قانون اساسی مردم می توانند نحله های متفاوتی 
داشته باشند و اگر قرار باشد همه مردم را در چهارچوب یک دیدگاه 
مقید کنیم به نوعی اقتدارگرایی متمایل به استبداد سیاسی است. 
قطعا در چنین شرایطی زمینه جلب همکاری عمومی و مشارکت 

جمعی را از دست خواهیم داد.
آیاتصمیماترئیسجدیدقوهقضائیهورویکردوی 
دراینخصوصرادرراستایپیشبردایناهدافمیدانید؟

من فکر می کنم رویکرد آقای اژه ای در این زمان بسیار رویکرد 
مناسب و دارای عقلانیت مدیریتی است و امیدوارم آقای اژه ای 
یا رئیسی با ارائه لایحه ای منسجم مبتنی بر معیارهای حقوقی 
قرار دادن بخش مهمی از جرائم علیه امنیت در چهارچوب جرائم 
سیاسی را وارد فرآیند قانون گذاری کنند و در عین حال با هدایت 
قضات به نوعی اغماض، تسامح و تساهل از واکنش های تند نسبت 
به مردم و جوانان این کشور که با هر انگیزه ای ممکن است با توجه به 
شرایط موجود با حاکمیت مخالف باشند، بازدارند تا با واکنش های 
منطقی تر با آن ها مواجه شوند. چرا که کیفرها و اقدامات قضایی 
نامناسب خود بسترساز مخالفت ها و تشدید مخالفت های مردمی 
خواهد شد. آقای اژه ای با توجه به تجربه ای که در قوه قضائیه دارند 
و خطاهایی که صورت گرفته، دلایل ناکامی این قوه و فساد موجود 
در آن در سال  های گذشته بر اثر اقدامات اشتباه را می دانند. بنابراین 
رئیس جدید قوه قضائیه می داند که چه باید کرد و یکی از این 
روش ها ایجاد فضای باز سیاسی در نظام قضایی است. قضات ما 
با رویکرد انقباضی و واکنش های شدید و تند همانطور که تاکنون 
نتوانسته اند مخالفت ها را با حداقل برسانند، به سوی نوعی استبداد 
قضایی پیش خواهند رفت؛ لذا اقدام آقای اژه ای در این زمینه بسیار 
مفید است و توصیه می شود وی با ارائه یک لایحه منقع و منطقی 
با تفکیک جرائم سیاسی و امنیتی زمینه برخورد مناسب تری با 
دگراندیشان سیاسی فراهم کند. در شرایط فعلی واکنش های سنتی 
قوه قضائیه نه در مبارزه با فساد و نه در مبارزه با افراد متخلف توفیق 
چندانی ندارد و باید با آسیب شناسی در خصوص ساختار قضایی و 
قوانین موجود و اعمال مدیریت کلان در جهت استفاده از قوانین 
کیفری برای ایجاد هنجارهای مناسب قانونی قدم برداشت. در غیر 
این صورت چرخاندن این در بر روی پاشنه قدیمی نتیجه ای به بار 
نخواهد آورد. بر این اساس توصیه به رئیس جدید قوه قضائیه این 
است که نه تنها در بعد جرائم علیه امنیت، بلکه در خصوص استفاده 
از سمن ها، نهادهای مردمی، تقویت نهادهای موجود به ویژه نهاد 
وکالت را، به عنوان یک ابزار نظارتی بر عملکرد قوه قضائیه، و تقویت 
استقلال نهاد وکالت و سایر نهادها مثل نهادهای کارشناسی، بستر 
حرکت قوه قضائیه به سوی ارتقا و توانمندی بیشتر برای توفیق در 

انجام رسالت ملی و قانونی آن در پیش گیرند.

آرمانملی–مطهرهشفیعی: محمدجواد آذری جهرمی وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات روز دوشنبه ۲۸ تیرماه برای پاسخگویی 
به سوال عباس مقتدایی نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی، سیاست 
خارجی مجلس و تعدادی دیگر از نمایندگان به صحن علنی احضار  شده 
است. وزیر جوان حتی در آخرین روزهای حضورش در وزارت ارتباطات 
باید پاسخگو باشد. تردیدی نیست محمدجواد آذری جهرمی رکورددار 
پاسخ به سوالات مجلسیان و منتقدان دولت در خارج بهارستان بوده؛ چرا 
که اقداماتش به مذاق آنها خوش نیامده است. برخی هم معتقدند احضار 
آذری جهرمی به مجلس پیامی برای وزیر ارتباطات دولت رئیسی دارد که 
از گسترش شبکه های مجازی و ارتباطی در جامعه خودداری کند! در ابتدا 
که آذری جهرمی به عنوان وزیر ارتباطات دولت دوازدهم معرفی شد، موجی 
از انتقادات علیه او شکل گرفت و حتی اصلاح طلبان و اعتدالیون در صف 
نخست انتقاد از این انتخاب روحانی بودند؛ چراکه معتقد بودند انتخاب 
فردی با سبقه فعالیت در وزارت اطلاعات شایسته دولتی نیست که با رای 
اصلاح طلبان بر سر کار آمده است، اما آذری جهرمی مسیر تعامل و جلب 
اعتماد را طی کرد و قبل رای اعتماد در مجلس درباره چرایی حضورش در 
وزارت اطلاعات چنین توضیح داد: » خبرهای زیادی در خصوص اینکه من 
در بخش شنود وزارت اطلاعات کار کرده ام در شبکه های مجازی دیده  
می شود. یک بار هم اعلام کردم که اصلا وزارت اطلاعات بخشی به نام شنود 
ندارد. در سال ۸4 هم در وزارت اطلاعات مدیر کل نبودم. عنوان شفاف در 
سال ۸۸ مدیرکل امنیت سیستم های ارتباطی در سازمان تنظیم مقررات 
بود. تمام خبرهایی که در این چند هفته در خصوص فعالیت های بنده با 
به کار بردن عبارات خاص منتشر شده، هدف کاملا رسانه ای و در راستای 
تخریب دارد. من در وزارت اطلاعات کار کرده ام، اما متاسفانه رویکردی 
ایجاد شده که هر فردی در این وزارتخانه کار می کند، بد است. اگر این 
وزارتخانه بد است پس برای چه به وجود آمده است؟ وزارت اطلاعات یکی از 
نهادهای مهم برای برقراری امنیت در جامعه است. وزارت اطلاعات بر اساس 
ماموریت  هایش برای حفظ امنیت مردم گام بر می دارد.« کمی که از حضور 

آذری جهرمی در وزارت ارتباطات گذشت، اعتمادها به سمت او جلب شد، 
اما این بار اصولگرایان رقیب او شدند و حاضر به تعامل با او نبودند؛ چرا که 
گسترش شبکه اینترنت و آگاه سازی مردم را به ضرر منافع خود می دانستند. 
آذری جهرمی وارد زندگی مردم و در بسیاری از حوزه ها همراه آنها شد به 
عنوان نمونه روز پنجشنبه و قبل از آغاز بازی استقلال و پرسپولیس تصویری 
از خودش با ماسک قرمز منتشر کرد که نشان دهد، طرفدار پرسپولیس 
است و پس از این مسابقه هم در صفحه اینستاگرامش نوشت: »مبارک همه 
استقلالی ها، پرسپولیسی ها این طورن، اگه یه وقتی ببازن به طرف مقابل 
تبریک میگن.« آذری جهرمی که به کری خوانی فوتبالی در فضای مجازی 
شهره است در ادامه نوشت: » خوشحالی استقلالی ها رو درک می کنیم. 
اونها یه تیم همیشه قهرمان رو تو پنالتی بردند.« البته کری های آذری 
جهرمی بی جواب نماند و بعد از این بازی، مهدی قایدی، ستاره خط حمله 
استقلال که ضربه پنالتی اش در این بازی توسط حامد لک مهار شد، با انتشار 
توییتی، به محمد جواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات کنایه زد؛ او نوشت:» 
ترسیدیم آذری جهرمی اینترنت ها را قطع کند، زود استوری گذاشتیم!« 
آذری جهرمی تلاش زیادی کرد تا نشان دهد همانند مردم عادی زندگی 
می کند و سعی در پنهان کردن ابعاد مختلف زندگی اش ندارد چنان که بارها 
تصاویری از همسر و فرزندانش و تفریحات خانوادگی منتشر کرده که همین 

موضوع به افزایش اعتماد به وزیر جوان کمک کرد.
آخرینتلاشهابرایرفعفیلترها

از سوی دیگر آذری جهرمی وزیری بود که بارها مخالفت خودش 
را با فیلتر شبکه های اجتماعی مانند توئیتر و تلگرام اعلام کرده 
و سعی داشت تا بتواند این محدودیت ها را رفع کند. پیام رسان 

تلگرام که از سال ۱39۵ محبوبیت زیادی میان کاربران ایرانی 
پیدا کرده بود، از اردیبهشت سال ۱39۷ با دستور 

قوه قضائیه فیلتر شد؛ پس از فیلترینگ تلگرام 
چندین بار شایعاتی مبنی بر رفع فیلتر این 
پیام رسان مطرح شد، اما این شایعات مبنایی 

نداشته و فیلتر تلگرام تا امروز هم ادامه داشته است. آخرین تلاش 
آذری جهرمی هم مذاکره برای رفع فیلتر تلگرام بود. ۲3 تیر بود که به 
گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، پس از مهاجرت کاربران ایرانی 
به تلگرام، با نظر دادستان وقت کل کشور در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه، مذاکره با تلگرام در دستور کار قرار گرفت. او این خبر را 
در کانال تلگرامی خود منتشر کرد تا نشان دهد این شبکه احتماعی ابزار 
خوبی برای اطلاع رسانی و آگاه سازی مردم است پس باید در رفع فیلتر 
تلگرام اقدامی صورت بگیرد. نکته قابل تامل این است که آذری جهرمی 
روز دوشنبه هم باید برای پاسخ به سوالی درباره تلگرام به مجلس برود. 
ظاهرا مقتدایی ماه های گذشته انتقاد هایی را از وزارت ارتباطات درباره 
میزان دریافت هزینه های ترافیک تلگرام از مردم مطرح کرده بود. این 
نماینده اظهار کرده بود که در مقطعی CDNهای )شبکه های تولید 
محتوا( تلگرام در داخل کشور مستقر بوده است و استقرار این سرور ها 
در داخل کشور، یعنی باید ترافیک و هزینه های مرتبط با آن بر مبنای 
استفاده داخلی و نه با تعرفه های بین المللی حساب شود. پرسش دوم 
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره سودی 
است که به واسطه استقرار CDNهای تلگرام در کشور به دست آمده 
است. همچنین پرسش دیگر مقتدایی درباره کامل اجرا نشدن تفاهم نامه 
تلگرام است. فارغ از تلاش های آذری جهرمی برای رفع فیلتر تلگرام باید 
دانست . تلاش های این وزیر جوان از سطح مذاکرات داخلی هم فراتر 
رفته چنان که اخیرا او با اشاره به انسداد وی چت در سال ۱39۲ در ایران 
توسط کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه و مذاکره گروهی از 
ایران برای مذاکره با مدیران این پیام رسان، گفت: »پس از تبادل نظرها و 
پیگیری های یک ماهه، در نهایت پاسخ وی چت چین این بود که به دلایلی 

از حضور در ایران معذوریم.« 
مقصدبعدیوزیرجوان؟

اقدامات محمدجواد آذری جهرمی چنان بود که برخی 
حضور او در کابینه سیزدهم را مناسب دانستند و معتقد 
بودند او باید مسیری که آغاز کرده را به پایان برساند، اما 
ظاهرا چنین خواسته ای با واقعیت همراه نیست و خودش 
هم چند روز پیش گفته بود: »برای حضور در دولت 
آینده پیشنهادی به من نشده است« اکنون مشخص 
نیست آذری جهرمی از مردادماه در چه نهادی 

مشغول کار خواهد شد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: تاکنون کمتر 
دولتی دیده شده که خود را دولت حزبی معرفی 
کند؛ حتی دولت سیدمحمد خاتمی نیز از یک 
جریان  سیاسی یعنی اصلاحات به قدرت رسید. 
از این رو اغلب روسای جمهور تمایل دارند که خود 
را مستقل ، فراجناحی و به دور از احزاب معرفی 
کنند. رویکردی که اتفاقا در کشورهای پیشرفته 
و توسعه یافته عکس آن رخ می دهد و دولت های 
حزبی روی کار می آیند و نسبت به عملکرد خود به 
مردم و حزب شان نیز پاسخگو هستند، اما این مهم 
در کشورمان بارها دیده شده که دولت ها در ایران 
با ژست فراجناحی و فرار به جلو پس از به قدرت 
رسیدن نه به حامیان و نه به مردم پاسخگو بوده اند؛ 
لذا همه دوست دارند که دولت خود را فراجناحی 
بدانند. این درحالی است که دولت فراجناحی و 
ائتلافی نیز فاکتورها و پارامترهای خاص خود را 
دارد  و باید از نیروهای توانمند ، کارآمد و شایسته 
فارغ از نوع گرایش سیاسی استفاده شود. رویکردی 
که در دولت های پیشین به وقوع نپیوست و باید 
دید در دولت سیزدهم سیدابراهیم رئیسی عینیت 
خواهد یافت یا دولت وی نیز ادامه دولت های 

گذشته خواهد بود.  
نگاهفراجناحی

نگاهی به نوع مدیریت ها در سال های پس از 
انقلاب و دولت هایی که روی کار آمده اند بیانگر این 
نکته است که اغلب دولت ها صرفا برمبنای تعلقات 
و تفکرات جریانی و جناحی به قدرت رسیده اند و 
کمتر رئیس جمهوری بوده که حضور و حمایت 
پررنگ جریان های سیاسی را در دولت خود حس 
نکرده و از آنها استفاده نکرده باشد. شاید در این 

میان دولتی که مقداری می توان به آن با دید 
فراجناحی نگریست دولت نخست مرحوم آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی بود که هم از نیروهای چپ 
خط امامی )ره( که بعدها اصلاح طلب نام گرفتند 
در آن دیده می شد تا چهره های جناح راست که 
بعدها اصولگرا شدند. این در حالی است که دولت 
دوم سازندگی نیز از این قاعده مستثنی نشد و 
دور حضور راستی ها در آن بیش از نیروهای چپ 
شد. این رویه در دولت سیدمحمد خاتمی تغییر 
یافت و با مسلط شدن اصلاح طلبان بر امورات 
اجرایی کشور همه پست های زیرمجموعه دولت به 
چهره های با گرایش اصلاح طلبی رسید؛ هر چندکه 
شاید تک چهره  هایی دیده می شدند که به خصوص 
در دولت دوم او از میان اصولگرایان برگزیده  شدند. 
چنانکه خود خاتمی بعدها نسبت به این مساله 
قریب به این مضمون گفته بود که باید از چهر های 
استفاده  بیشتری در دولت خود  اصولگرای 
می کردم. با پایان دولت خاتمی و روی کار آمدن 
احمدی نژاد ورق برگشت و این بار اصولگرایان در 
حاکمیتی یک دست، امورات کشور را عهده دار 
شدند و تا کوچک ترین سازمان ها و ادارات را نیز 
از از مدیران با گرایش اصولگرایی پرکردند. هشت 
سال دولت احمدی نژاد نیز این گونه گذشت  و 
دولت روحانی هم با حمایت اصلاح طلبان روی 
کار آمد؛ اما بر خلاف دوره های گذشته روحانی 
در چینش کابینه خود با نگاه بینا بینی به هر دو 
جناح  و با شعار اعتدال و میانه روی، کابینه خود را 
از چهره های هر دو جناح تشکیل داد؛ هر چند که 
کابینه دوم وی نیز به رغم حمایت اصلاح طلبان 
بیشتر جایگاه اصولگرایانی شد که هشت سال به او 

تاختند و هجمه کردند. لذا با نگاهی به این دولت ها 
مشخص می شود تا زمانی که کشور براساس 
دیدگاه های تخصصی ، کار آمدی، شایسته سالاری  
و فارغ از جناح های سیاسی اداره نشود، نمی توان 
انتظار معجزه یا موفقیت کامل از دولت ها داشت. 
دولت جدید به شرطی موفق خواهد بود که همه 
نخبگان و صاحب نظران را فارغ از نوع دیگاه و 
جریان شناسی سیاسی با یک هدف واحد آن هم 
تلاش در جهت توسعه و پیشرفت ایران گرد هم 
جمع کند و همه در راستای آن هدف برنامه ریزی 
و کوشش کنند. هر چند که گفته می شود احزاب از 
ابزار و لوازم ایجاد دموکراسی در کشورها هستند، 
اما قدر مسلم تا زمانی که مفهوم تحزب به صورت 
واقعی در کشور جا افتاده و عملیاتی شود، به نظر 
می رسد که امورات کشور را باید بر مبنای خرد 

جمعی جریان های سیاسی پیش برد. 
دموکراسیحزبمیخواهد

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
خصوص مشکلات کشوروعدم اتمام رقابت های 
پینگ  پنگی بین  جریانات سیاسی طی 4۲ سال 
اخیر اظهار داشت: مشکل کشور در زمینه نوع 
اجرای دموکراسی است. زمانی سالی یک انتخابات 
بود و بعدها ادغام شد به طوری که دو سال یکبار 
انتخابات برگزار می شود. این مراجعه به آرای 
مردم و دموکراسی است، اما دموکراسی ابزار 
دارد. جماران نوشت، حجت الاسلام علی اکبر 
ناطق نوری گفت: ما دموکراسی را به کشورمان 
آورده ایم ولی ابزارش را نداریم؛ ابزارش حزب 
است. ما ۲۵۰ حزب رسمی ثبت نام کرده در وزارت 
کشور داشتیم. مقام معظم رهبری موقعی فرموده 

بودند اینها حزب نیستند بلکه قبیله هستند. وی 
افزود: دموکراسی حزب می خواهد. چون مردم در 
همه چیز کارشناس نیستند. مثلا کسی کاسب، 
بقال، عطار، صنعتگر، تاجر، دانشجو یا استاد است. 
اینها متخصص سیاسی نیستند که به چه کسی 
رأی بدهند و به چه کسی رأی ندهند. در کل دنیا 
به کارشناس مراجعه می کنند. اتفاقا قرآن هم 
این را مطرح می کند و می گوید »اگر نمی دانید 
از اهلش سؤال کنی.« وی افزود: مثلا در انگلیس 
حزب های کارگر و محافظه کار است یا در آمریکا 
دموکرات ها و جمهوری خواهان هستند. اینها 
حزب های اثرگذار هستند. حزب کاندیدا معرفی 
می کند. بدنه حزب از کارشناسان شورای مرکزی 
و راس حزب استفاده می کنند و آنها هستند که 
می فهمند چه کسی خبره است و چه کسی را باید 
انتخاب کنند و بقیه هم به او تأسی می کنند. ولی 
ما چنین حزبی به این معنا نداریم. ما بعد از انقلاب 
یک حزب به معنای واقعی کلمه داشتیم و آن هم 
حزب »جمهوری  اسلامی« بود که آن هم جمع 
شد و دیگر حزبی به این معنا در کشور نداریم که 

اثرگذار باشد.
قاعدهبازیرابلدنیستیم

وی بیان کرد: مشکل بعدی ما این است که 
قاعده بازی را هم بلد نیستیم. دنیا هم ابزار 
دموکراسی را دارد و هم قاعده اش را بلد است؛ یعنی 
اگر حزب جمهوری خواه یا دموکرات در آمریکا 
برنده شد، قاعده بازی این است که رئیس جمهور از 
حزبی است که اکثریت را آورده و وزرا و معاونان و 
مشاوران رئیس جمهوری از همین حزب هستند، 
اما دیگر به پایین تر از وزیر و معاون و مشاور 
رئیس جمهوری دست نمی زنند و از آنجا پایین تر 
به کارشناس مراجعه می کنند و فرقی ندارد که این 
کارشناس چپ یا راست باشد؛ یا فرهنگ حاکم 
است یا قانون دارند. ناطق نوری عنوان کرد:  ایتالیا 
عضو هفت کشور صنعتی دنیا و عضو فعال اتحادیه 
اروپا است. میانگین سد دولت در آنجا خیلی کم 
است اما سیستم به هم نمی خورد. چون هم قاعده 
بازی را بلد هستند و هم ابزارش را دارند؛ ما نه ابزار 
دموکراسی را داریم که احزاب قوی است و نه قاعده 
بازی را بلد هستیم. رئیس مجلس پنجم اذعان کرد: 
اصلاح طلب روی کار می آید و از تمام اصولگرایان 
- در هر جایی که هستند- تا مسئولان روستاها را 
هم عوض می کند و اصولگرا سر کار می آید و تمام 
کارشناسان اصلاح طلب را عوض می کند؛ بنابراین 
بعد از 4۲ سال ما نمی توانیم مثل آنها شویم. باید 
از بدنه کارشناس استفاده کنیم و نگوییم این چپ 

و این راست است.

روایت»آرمانملی«ازوزیرمحبوبیکهدرابتدامنفوربود

بازگشت به وزارت اطلاعات یا...    
آذریجهرمیبازهمبهمجلساحضارشد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص چالش های 
پساانتخاباتی اصلاح طلبان گفت: برای اصلاح طلبان زمینه 
انسجام و اتحاد بهتر فراهم شده است. در دولت آقای روحانی 
عده ای اصلاحات را به خاطر پست ها، مقامات و گرفتن 
موقعیت ها می خواستند که گاهی به این موقعیت ها دست پیدا 
نمی کردند و گاهی هم که می رسیدند خوب عمل نمی کردند 
که این از جمله مشکلات اصلاح طلبان در این دوره هشت ساله 
آقای روحانی بود. سیدناصر قوامی بیان کرد: حالا اصلاح طلبان 
یک دست شدند و بین اصلاح طلبان دیگر کسی نیست که 
سهم خواهی کند چون می داند که دیگر به آن نمی رسد. 
وی افزود: من فکر می کنم که زمینه برای اتحاد و انسجام 
اصلاح طلبان و بازسازی موقعیت و پایگاه اجتماعی آنها فراهم 
شده که مدت ریاست آقای رئیسی، دوران خوبی است. یکدست 
شدن قوا زمینه خوبی برای اتحاد و انسجام اصلاح طلبان فراهم 
کرده است؛ چون الان کسی نیست که ادعا کند که چرا من به 

جایی نرسیدم.

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح گفت: با رصد و 
اشراف اطلاعاتی در داخل و مرزها جلوی هرگونه تحرک 
مذبوحانه گروه های معاند که قصد نفوذ و عملیات را داشتند، 
گرفته شد و نمایندگان سازمان قضایی نیروهای مسلح نیز با 
حضور در مرزهای غرب، شمال غرب، شرق و جنوب شرق 
آمادگی نیروها را مورد ارزیابی قرار دادند. حجت الاسلام 
شکرا... بهرامی خاطرنشان کرد: معدود درگیری هایی که بین 
طرفداران نامزدهای انتخابات شوراها در چند روستا اتفاق 
افتاد نیز با دخالت به موقع عوامل انتظامی خوشبختانه به 
چالش امنیتی تبدیل نشد و با مدیریت مناسب صحنه، از وقوع 
اتفاقات ناگوار جلوگیری به عمل آمد و وقایع نیز بلافاصله به 
مقامات سازمان قضایی نیروهای مسلح گزارش و توصیه ها و 
دستورات لازم قضایی ارائه شد. وی در پایان گفت: با اطلاع، 
هدایت و نظارت نماینده سازمان قضایی نیروهای مسلح در 
ستاد انتخابات استان تهران، اعضای باند شناسایی و دستگیر 

شده اند.

    
بازسازی پایگاه اجتماعی 

اصلاح طلبان 
دستگیری باند خرید و فروش 

آرای شورای شهر

»آرمانملی«چراییاستفادهازهمهنیروها،فارغازگرایشات
سیاسیدردولتگزارشمیکند

شایستهسالاری
رمزموفقیت
دولتجدید

ناطقنوری:مشکلکشوردرزمینهنوعاجرایدموکراسیاست 

یک چهره سیاسی اصولگرا بر این باور است که رئیسی 
یک شبه نمی تواند همه مشکلات کشور را حل کند. 
بالاخره در ابتدا، همه باید بیایند و به ترمیم مشکلات 
کشور بپردازند. محمد اسماعیل کوثری می گوید: هم 
مطالبه گری است؛ چون بالاخره یکی از وظایف اصلی 
مجلس این است که حتما آن نظارتش را دقیق و جامع 
و کامل انجام دهد، نه اینکه به عنوان نظر به آنجا برود 
اما خدایی نکرده در پشت پرده زدو بندی انجام دهد، 
آنکه دیگر نظارت نمی شود. حتی خارج از مجلس، فرق 
نمی کند بالاخره نظارت از مسئول بالاتر بر پایین باید 
طوری انجام شود که آن کسی که مسئولیت دارد، بداند 
از بالا کاملا دارد نظارت و دائم نگاه می شود و اینگونه 
شود که کارش را خوب انجام دهد، نه اینکه موقعی که 
مسئول بالاتر می خواهد بیاید یک ظاهرسازی کند اما 
زمانی که مسئول بالاتر حضور ندارد به شکلی دیگر 

کوتاهی کند.

  
مجلس بر دولت رئیسی  

نظارت کند نه زدوبند!


